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A Swing Szeged a próbaüzem után vihet utasokat

Megérkezett a város új villamosa

Megérkezett a város új 
villamosflottájának proto
típusa, az első Szeged 
Swing. A 10 ezer kilométe
res próbafűtés után várha
tóan jövő év elején állhat 
forgalomba. Szeged a sike
res villamosberuházással 
lekörözi Debrecent és Mis
kolcot.

— Tartja a határidőt a 
gyártó, megérkezett Szeged 
első új villamosa, a Swing 
Szeged - mondta a szerdai 
ünnepségen Botka László 
polgármester, miután Jerzy 
Berg, a Pesa Bydgoszcz SA 
képviselője átadta neki a 
járművet. - Az üzembe he
lyezésnek nagyon szigorúak 

az előírásai, az új villamo
sok prototípusának 10 ezer 
kilométert kell megtennie 
Szegeden próbaüzemben. 
Vagyis a jövő év elejéig üre
sen, később homokzsákok
kal megterhelve közlekedik 
majd a város különböző vo
nalain. Ezzel megszerzi a tí
pusengedélyt, addig a szege
diek türelmét kérjük. A 
flotta többi nyolc villamosa 
előreláthatólag jövőre érke
zik meg; februártól májusig 
havonta 2-2 darabot szállít 
a lengyel gyár.

A közlekedési hatóság 
két évvel ezelőtt kiadta a 
szegedi villamosra az előze
tes típusengedélyt, ami elő
írta a jármű Szegedre szál

lítása előtti hatósági szem
lét, ahol meggyőződnek ró
la, hogy a jármű üzemké
pes, és alkalmas a próba
üzem megkezdésére. Ez 
megtörtént Lengyelország
ban, a hatóság mindent 
rendben talált, így a Pesa 
cég Swing Szeged típusú 
járműve befuthatott Sze
gedre. A járművet tréler 
szállította a Kossuth Lajos 
sugárútig, onnan egy Tatra 
villamos húzta be az SZKT 
Pulz utcai remízébe. A Pe
sa Swing a szükséges méré
sek után elkezdi a próbafu
tást, a végleges típusenge
délyt ezután kaphatja meg 
az új villamos. A vizsga bir
tokában - a tervek szerint

a jövő év elején — már uta
sokat is szállíthat. A város 
új villamosa előrelátható
lag a legforgalmasabb 1-es 
és 2-es vonalon közlekedik 
majd. Swing típusból a Pe
sa gyár eddig Lengyelor
szágba adott el nagyjából 

Szeged megelőzte
Debrecent és Miskolcot

Debrecen a hatodik pályázati kör és két közbeszer
zési döntőbizottsági eljárás után a következő hetek
ben rendeli meg új villamosait a spanyol CAF cégtől. 
A prototípus 22 hónap múlva érkezik meg. Miskolc a 
4 pályázati kör után egy hónapja választott kivitele
zőt, de a konkurencia megtámadta az eredményt.

70 darabot; Varsóban, 
Gdanskban és Szczecinben 
futnak már a szegedihez 
hasonló szerelvények.

2009 októberében ren
delte meg a város a tömeg
közlekedési nagyprojekt 
részeként a 9 új, alacsony

padlós járművet, összesen 
16 millió euró (körülbelül 
4,5 milliárd forint) érték
ben. A Pesa a prototípus 
szállítását 24, az összes 
jármű leszállítását pedig 
32 hónapra vállalta. A 
Swing Szeged típusú sze
relvények 100 százalék
ban alacsonypadlósak, 
30,1 méter hosszúak, és 5 
részből állnak. 3 forgóváz
zal, 6 oldalajtóval, 1 veze
tőfülkével rendelkeznek, 
210 utas befogadására al
kalmasak 42 ülőhellyel. A 
legkorszerűbb technológiá
val készülnek, légkondici
onáló és utastájékoztató 
rendszer is működik majd 
rajtuk.

Kétmilliárd forintból új tudományos és kulturális központ születik

Csodák palotája épül
A szegedi kutatásokat és tudományos eredményeket 

mutatják majd be abban az új tudományos és kulturális 
központban, amelynek alapkövét szeptember végén he
lyezték el. A szegedi csodák palotáját kétmilliárd forint
ból 440 nap alatt éjnti fel az uniós közbeszerzési eljárás 
nyertese, a KÉSZ Építő Zrt. 2012 őszére a Kálvária su
gárút—Jósika utca—Londoni körút—Gogol utca által hatá
rolt területen.

Botka László polgármester 
az ünnepélyes alapkőletétel 
előtt elmondta: az elmúlt 
években Szeged kulturális 
központjai mind megújul
tak. A legnagyobb fejleszté
sek ezek közül az ifjúsági 
ház, a Reök-palota, a Korzó 
Zeneház és az a négy új mű
velődési ház voltak, amelye
ket a külső városrészekben 
építtettek fel. A sor most az 
Agórával folytatódik, amit a 

szegediek csodák palotája
ként is emlegetnek.

A négyszintes, 6751 négy
zetméteres épület kivitelezé
si költségeinek 83 százalékát 
európai uniós támogatásból 
fedezik, ehhez a szegedi ön
kormányzat 365 millió forin
tos önerővel járul hozzá — 
mondta a városvezető. A ko
rábban az IKV telephelye
ként működő tömbbelsőben 
az épület mellett egy 1700 

négyzetméteres parkot is ki
alakítanak feszített vízfelü
letű látványmedencével - 
tette hozzá a polgármester.

Az új intézménynek hár
mas funkciója lesz. A T ala
kú telken épülő közösségi 
központban kap majd he
lyet a Százszorszép Gyer
mekház, valamint az Öthal
mi úti volt szovjet laktanyá
ban őrzött, Európában is 
egyedülállónak számító in
formatikatörténeti gyűjte
mény. A Neumann János 
Számítógép-tudományi Tár
saság öt évre vállalta a több 
ezer darabos, közel kétszáz 
tonnányi muzeális értékű 
számítástechnikai gyűjte
mény működtetését.

Folytatás a 2. oldalon. Ünnepélyes keretek között tették le az alapkövet

2011. október A város közérdekű információs lapja
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Kétmilliárd forintból új tudományos és kulturális központ születik

Csodák palotája épül Lakásfenntartási támogatás

Folytatás az 1. oldalról.
Ugyancsak az Agórában 
kap majd helyet a Szegedi 
Tudományegyetem Infor- 
matórium nevű programja — 
ahol nemcsak dolgoznak, 
hanem be is mutatják majd 
munkájukat a PhD-hallga
tók - és a Szegedi Biológiai 
Központ látványlaborató
riuma. ahol a látogatók is 
részt vehetnek majd a kísér
letekben.

Lz'épületnek összesen há- 
rom bejárata lesz. Kialakí

Négyzetméterek
6751 négyzetméteres lesz a főépület

61291 négyzetméter helyet kap az épületben a gyer
mekház

1294-et az informatikai gyűjtemény
.418 négyzetméter jut az Informatóriumnak
^250 négyzetméter lesz az SZBK-é

2090 négyzetméter közös teret alakítanak ki
.70 autó és 2 busz fér majd el a parkolóban

felhasznált villamos energia 
egy részét pedig napelemek 
termelik.

tanak egy fogadóudvart fe
szített vízfelületű látvány
medencével, lesz rendez
vénytér, klímatorony és 
gyepesített domb, amelynek 
rézsűjén nézőtérszerűen ki
alakított padsorokon lehet 
majd pihenni.

Az új, intelligens épület
ben korszerű és környezet
barát energetikai megoldá
sokat fognak alkalmazni. 
Az épület hűtését és fűtését 
hőszivattyúk és napkollek
torok biztosítják majd, a

Keresztelő
A létesítménynek 

még nincs neve. Az ön
kormányzat az elmúlt 
évek gyakorlatához ha
sonlóan ennél a beru
házásnál is kikéri majd 
a szegediek véleményét: 
hamarosan pályázatot 
hirdetnek az épület el
nevezésére. Az elmúlt 
időben a szegediek ad
hattak nevet a város új 
fürdőkomplexumának, 
vágj' az M43-as Ti
sza-hídnak, de kikér
ték a véleményüket ar
ról is, milyen színűek 
legyenek a Tisza-parti 
város új villamosai.

Szeptembertől életbe lé
pett az új lakásfenntartási tá
mogatási rendszer, meg
szűnt az eddigi gázártánioga- 
tás. Novkov Veszelinkával, a 
Szociális, Család védelmi és 
Egészségügyi Iroda vezető
jével összegyűjtöttük a leg
fontosabb tudnivalókat.

Szeptember 1-jétől jelentő
sen átalakult a lakásfenntar
tási támogatás. Augusztus 
31-ével megszűnt a szociális 
alapú gázár- és távhőár-tá- 
mogatás, és beépült a lakás
fenntartási támogatásba. Az 
új támogatást az önkor
mányzat szociális irodáján 
kell igényelni. Lakásfenntar
tási támogatást a fűtéstámo
gatáson túl többek között 
lakbérre, albérleti díjra, kö
zös költségre, csatornahasz
nálati díjra, a szemétszállítás 
költségeire, a villanyáram, a 
víz- és gázfogyasztás költsé
geire lehet kérni.

— Ez azt jelenti, hogy 
nemcsak gázra, hanem más 
fűtési módokra is lehet tá
mogatást kérni?

— Igen, a fűtéstámogatás 
is a lakásfenntartási támo
gatás keretében igényelhe
tő. Újdonság az eddigi gya
korlathoz képest, hogy a 
gázzal és távhővel fűtők 
mellett azok is igénybe ve
hetik az új lakásfenntartási 
támogatást, akik fával, olaj
jal, szénnel fűtenek.

— Nézzük sorban azokat a 
feltételeket, amelyek meglé
te szükséges az új típusú tá
mogatáshoz! Milyen jövede
lemhatárig lehet igényelni a 
támogatást?

— Az új támogatási rend
szer megemeli a jogosultsági 
jövedelemhatárt, amelyet a 
törvény 71 ezer 250 forint
ban, az öregségi nyugdíjmini
mum 250 százalékában hatá
roz meg (a korábbi 150 száza
lék helyett). A jövedelmi jogo
sultsági feltételek módosítása 
mellett két új elem is megjele
nik: a fogyasztási egység és a 
vagy önvizsgálat. A jövede
lemszámítás alapja a jelenlegi 
egy főre jutó jövedelem he
lyett a háztartás fogyasztási 
szerkezetét jobban kifejező, 
fogyasztási egységre jutó jö
vedelem lesz.

- Ezt hogyan kell kiszá
mítani?

— A háztartás első nagy
korú tagjának arányszáma 
1, a második: 0,9; minden 

további nagykorú arányszá
ma 0,8; az első és második 
kiskorú tagjának arányszá
ma személyenként 0,8, és 
minden további kiskorú 
tagjának arányszáma 0,7.

— Ha eddig jogosult volt 
valaki a lakásfenntartási 
támogatásra, újra kell igé
nyelnie?

— Amennyiben az illető 
eddig már jogosidl volt a la
kásfenntartási támogatás
ra, úgy jelenleg nem kell új 
igény benyújtania, azt a 
megállapító határozatban 
foglalt ideig változatlanul 
megkapja.

— Ha eddig jogosult vol
tam a gázár- vagy távhőtá- 
mogatásra, újra kell igé
nyelnem?

— Igen, azt újra kell igé
nyelni. Azoknak, akiknek 
korábban (augusztus 31-éig 
vagy azt megelőző időpontig) 
járt a gáz- és távhőár-támoga- 
tás, nem jár tovább „automa
tikusan” a lakásfenntartási 
támogatás, hiszen több pon
ton változnak a feltételek. Ki
véve azokat, akik eddig ala
nyi jogon kapták, ők a Ma
gyar Államkincstártól to
vábbra is részesülnek ebben 
a támogatásban.

— Az előző időszakban 
Szegeden nagyjából 25 
ezer háztartás részesült 
gáztámogatásban. Hogyan 
alakulnak majd a számok 
szeptember 1-je után?

— Csak következtetni lehet, 
valószínű, hogy jóval keve
sebb lesz. Most átlagosan na
pi száz igénybejelentés érke

Mit jelent a vagyonvizsgálat?
Az iroda a támogatás megítéléséhez jövedelem- és va- 

gyonvizsgálatot végez. A vagyon mértékének megállapí
tásakor az ingatlant, a járművet és a forgalomképes va
gyoni értékű jogot kell figyelembe venni. Ugyanakkor 
nem kell beszámítani a kérelmező által lakott ingatlant, 
valamint a mozgáskorlátozottságára tekintettel fenntar
tott gépjármű értékét. A korábbi gázártámogatáshoz ké
pest új elem, hogy nemcsak pénzben, hanem természet
ben is lehet támogatást nyújtani. A törvény értelmében a 
lakásfenntartási támogatást elsősorban természetben 
kell nyújtani. A támogatást elsősorban azokhoz a rend
szeres kiadásokhoz kell nyújtani, amelyek megfizetésé
nek elmaradása a kérelmező lakhatását a legnagyobb 
mértékben veszélyezteti. A támogatás megosztva is ad
ható: részben készpénz, részben természetbeni támoga
tás formájában. A természetben nyújtott támogatás ese
tén az ügyfél nem kap közvetlenül pénzt, hanem az ön
kormányzat közvetlenül a közüzemi (gáz, áram, távhő, 
szemétszállítás stb.) szolgáltatók felé fizeti az esedékes 
számlát.

zik az irodánkba. Kis átcso
portosítással, informatikai 
fejlesztéssel jól tudjuk kezel
ni az ügyeket. De nem gondo
lom, hogy lényegesen na
gyobb ügyfélforgalom várha
tó a jövőben. Mi is látjuk, 
hogy a törvény nagyon szigo
rú feltételeket szab, szűk ha
tárok között mozoghatunk, és 
a kiosztható támogatás mér
téke is jóval kevesebb, mint 
korábban. A 2500 forintos 
minimumkifizetés a leggyako
ribb. Ennyit szab meg az új 
törvény, adnánk mi többet is, 
örömmel, ha lehetne.

— Mennyi ideig érvényes 
a megítélt támogatás?

— Egy évig, és évenként 
meg kell majd újítani, hiszen 
az évek során nemcsak a jö
vedelmi helyzet, de a csalá
dok szerkezete is változhat. 
Tehát megszűnik az automa
tizmus. Ahogy az az ügyfele
inkhez eljuttatott tájékozta
tókból is kiderül, a támoga
tás mértékét az új szociális 
törvény szigorú számítások
hoz köti. Ezért aztán azon 
vagyunk, hogy bizonyos ki
egészítő támogatásra is le
gyen lehetőségünk. Annyit 
talán még érdemes megje
gyezni, és felhívni mindenki
nek a figyelmét, hogy akik a 
régi lakástámogatási rend
szer szerint kaptak eddig tá
mogatást, ne szüntessék azt 
meg, várják meg, amíg az le
jár, és csak akkor indítsanak 
új kérelmet. Ugyanis a ko
rábbi feltételek és nagyság
rendek lényegesen kedve
zőbbek.

Ugrálóvár és arcfestés a Pille utcai játszótéren

Felsőváros: összetartó civilek
Nyolcadik alkalommal ren
dezték meg szeptember har
madik hétvégéjén a Felsővá
rosi Napokat. A hagyomá
nyokhoz híven a rendezvény 
az idén is egy képzőművészeti 
kiállítás megnyitójával vette 
kezdetét: a Belvárosi Kamara 
Galériában Juhász Anna fest
ményeiből nyílt tárlat Zara- 
thustra útján címmel. A Fel
sővároson élő alkotó fél évti
zede kezdett el festeni, auto
didakta módon tanulta ki a 
festészet mesterfogásait. Ké
peit október végéig tekinthe
tik meg az érdeklődők a Bel
városi moziban.

Igazi családi kikapcsoló
dást ígért a rendezvény máso

dik, szombati napja, amikor a 
Pille utcai játszóteret vehet
ték birtokba a környékbeliek. 
A késő nyári napsütésben elő
adások, játékok és operett
műsor is várta a városrész la
kóit. A legnépszerűbb az idén 
is az ugrálóvár és az arcfestés 
volt a gyermekek körében, de 
sokan szórakoztak a Szegedi 
Pinceszínház szabadtéri elő
adásán is: a Lúdas Matyi című 
mesejáték közben a legkiseb
bek is segítettek a főhősnek 
megszámlálni a Döbrögire 
mért botütéseket.

A rendezvény védnöke, 
Szentgyörgyi Pál, a városrész 
önkormányzati képviselője el
mondta, általában kétnapos

rendezvényt szerveznek a 
Szegedi Felsővárosiak Civil 
Egyesületével karöltve. A vá
rosrészben tízezernél is töb
ben laknak, a belváros, illet
ve a Tisza közelsége ideális 
programhelyszíneket biztosít 
az itt élőknek. A rendezvény
nek több helyszíne is volt 
már: összegyűltek a felsőváro
siak már a híd alatt, a Tápai 
utca végén lévő mezőn is, de a 
legideálisabb helyszínnek 
évek óta a Pille utcai játszótér 
számít. A környékbeliek aktí
vak, szinte minden rendezvé
nyen szívesen, nagy számban 
vesznek részt. Ez derült ki a 
mostani szeptemberi hétvégén 
is. Együtt szórakozott a városrész apraja-nagyja. Háttérben Szentgyörgyi Pál képviselő.ek
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Botka László: A Fidesz—Jobbik politikája visszaütött

Nem harcra, együttműködésre van szükség
- A közgyűléseknek az utóbbi 

évben már lassan állandó jelzője 
lesz a „viharos”, így a szeptem
ber 30-i hangulat sem lephetett 
meg senkit. Volt azonban egy mo
mentum, amikor az indulatok 
szinte robbantak — a Fidesz-frak
ció az egyik szavazás után állítot
ta: többen közülük tévedésből 
nyomták a gombot úgy, ahogy... 
De mi is történt valójában?

— Csak az, ami egyébként is 
előbb-utóbb várható volt: a Fi
desz—Jobbik „dafkepolitikája” 
visszaütött. Hogy mindenki jól 
értse: a jobboldali politikusok 
„elvből” nem szavaznak meg sem
miféle előterjesztést, amit a pol
gármester jegyez, különösen nem 
akkor, ha az valamiféle összefüg
gésben van Szeged költségvetésé
vel. Most is ez történt, csak most 
nem vették észre, hogy a büdzsé 
néhány technikai jellegű módosí
tásához ők maguk terjesztettek be 
(és szavaztak meg) olyan módosító 
indítványokat, amelyek a rosszul 
gazdálkodó cégek feneketlen kút
jába újabb nagy összegeket szór
tak volna a város adófizetőinek 
pénzéből. Magyarul: gyakorlati
lag saját magukat szavazták le - és 
mire ezt észrevették, természete
sen már késő volt. Felénk ezt hív

ják - minimum - felelőtlen politi
zálásnak.

- A felelőtlen” jelzőt az ön
kormányzati cégek gazdálkodá
sával kapcsolatban is többször 
említette.

— Mégis minek nevezhetném azt, 
hogy — például — az ifjúsági ház 
árbevétele negyven százalékkal 
csökken, vezetője a Belvárosi mo
zit botrányos körülmények között 
bezáratja, a Partfürdőt két hóna
pos késéssel nyitja meg, a Szegedi 
Ifjúsági Napokat pedig 30 milliós 
veszteséggel rendezi meg, miköz
ben 40 milliót „kölcsönkér” egy 
másik, többségi tulajdonú városi 
cégtől, a Dorozsmai Nagybani 
Piac Üzemeltető Kft.-től, mintha 
az legalábbis valami bank lenne?! 
De nem jobb a helyzet a Szegedi 
Vásár- és Piac Kft.-nél sem, ahol 
jószerével minden igénybe vett 
szolgáltatás ára nőtt, jelentősen 
megemelkedtek az ügyvédi, biz
tonsági, takarítási költségek, és 
megjelentek a jogszerűtlenül kö
tött szerződések, jó sok pénzről, 
de adott esetben akár nem létező 
céggel.

— E két cég gazdálkodásáról ön 
külön is vitát kezdeményezett — 
legalábbis a közgyűlési napirend 
tanúsága szerint.

- Amit per
sze a Fi
desz—Jobbik 
többség félre
söpört. Félő, 
hogy a dolgok 
tisztázását 
azért kerülik 
ilyen nagy ív
ben, mert a 
napvilágra ke
rült visszássá
gokkal szem
ben nemigen 
vannak ellen
érveik.

- De a bi
zalmuk töret
len, már ami a 
cégvezetők 
személyét ille
ti.

— Nem nehéz 
kitalálni, itt 
egy érdekszö
vetség kötte
tett a Fidesz-KDNP és a Jobbik 
között, ami a jobbikos képviselő 
egyetlen szavazatáról és annak 
áráról szól. Ami, mint tapasztal
hattuk, elég magas.

- Akkor most hogyan tovább? 
Folytatódik minden egyes döntés 
körül az áldatlan huzavona, jön

nek a 
parttalan 
viták?

- Egy 
szeren
csénk 
minden
esetre 
van, és eb
ből nem is 
engedünk. 
Szeged az 
előző cik
lusban 
úgy pályá
zott, és 
most is 
úgy gaz
dálkodik, 
hogy a kö
vetkező 
három év
ben mi 
még épít
kezünk, 
fejlesz

tünk és beruházunk. Akkor is, ha 
újabb nagy volumenű projektet 
megnövekedett számú fideszes or
szággyűlési képviselőinknek egy 
darabot sem sikerült idehozniuk, 
akkor is, ha a kormány sem bom
báz minket pályázati kiírásokkal. 
Ami pedig az „áldatlan huzavo

nát” illeti: a legutolsó közgyűlés is 
arról győzött meg, amit már egy 
esztendeje ismételgetek: az együtt
működésnek ebben a felállásban 
nincs alternatívája. Nem lehet 
„csak” a polgármestert gáncsolni 
— aki ezt teszi, a városnak is árt. 
Nem lehet „csak” egy projektet 
akadályozni - a szegediek lesznek 
szegényebbek, ha nem épül meg 
valami. (Emlékezzünk csak a 
Reök-palota előtti térrel kapcso
latos indulatkeltésre, a Mars tér 
körüli hisztériára, sőt a választási 
kampány kardcsörtetésében a Fi
desz még a lézerközpontot is beál
dozta volna...). Erre nincs szük
ség, ez rombol, ez demoralizál, és 
nemcsak meggyőződésem, de a 
szegediek ki is fejezték, hogy eb
ből nem kérnek. A mi városunk 
igenis történelmi lehetőséget ka
pott tavaly októberben a felelős, 
egységes irányításra, amivel végre 
élni kellene. Velem együttműködni 
könnyű, ha Szeged érdekéről van 
szó. Sokadszor ajánlom föl: ve
gyék ki érdemben a részüket a vá
rosvezetésből fideszes képviselő
társaim, vállaljanak alpolgármes
teri tisztséget, egyezzünk meg kö
zösen a célokban, és dolgozzunk, 
húzzuk végre egy irányba a szeke
ret, Szeged szekerét!

A Fidesz—Jobbik ragaszkodik a felelőtlenül gazdálkodó embereihez

Maradnak a kárt okozó cégvezetők
Nem támogatták a Fidesz és a Jobbik képviselői a szep

tember 30-i közgyűlésen azt, hogy a testület megtárgyal
ja a Szegedi Ifjúsági Ház Kft., a Szegedi Vásár és Piac 
Kft., valamint a Dorozsmai Nagybani Piac Kft. ügyeit. 
Pedig lett volna miről beszélni, ugyanis a pár hónapja ki
nevezett igazgatók a polgármester szerint több esetben is 
megsértették a jogszabályokat, és kárt okoztak Szeged
nek. A városvezetés kezdeményezte az igazgatók azonna
li visszahívását és pályázat útján új ügyvezetők megvá
lasztását. A Fidesz és a Jobbik azonban ragaszkodik Só
dar István IH-igazgatóhoz és Pap Róbert dorozsmai piac
igazgatóhoz.

„Megdöbbentett, hogy a Fi
desz-KDNP és a Jobbik po
zíciójában hagyta az IH ve
zetőjét, Sódar Istvánt, aki a 
Belvárosi mozit bezárta, a 
Partfürdőt nem nyitotta ki, 
az IH-ban pedig alig van 
program. Minek kell még 
történnie, hogy leváltsák?” — 
kérdezte a szeptember 30-i 
közgyűlés utáni sajtótájé
koztatóján Botka László. Az 
előzmény: a polgármester 
benyújtott a közgyűlésre egy 
előterjesztést, amely a Sze
gedi Ifjúsági Ház és a Szege
di Vásár és Piac Kft. műkö
dését vette górcső alá. Eb
ben egyebek mellett az állt, 
hogy a Szegedi Ifjúsági Ház 
Nonprofit Kft.-nél 40 száza
lékkal csökkent az első félév
ben az árbevétel a tavalyi év 
hasonló időszakához képest. 
Az IH által szervezett idei 
Szegedi Ifjúsági Napok leg
kevesebb 30 millió forintos 
veszteséggel zárt. Sódar Ist
ván ügyvezető 175 milliós 
jegybevétellel tervezett a 
SZIN-re, amely 109 millió 
forintban realizálódott, a 
2010. évi 147 millió forintos 
jegybevétellel szemben. A 
tavalyi bevételhez képest 
mintegy 38 milliós, az idei 
tervhez képest pedig 66 mil
liós elmaradás van. Ehhez 
képest a SZIN kiadási oldala 
a korábbi évek szintjén tel

jesült. A Szegedi Ifjúsági Na
pok 30 milliós vesztesége 
mellett az IH-nak vissza kell 
fizetnie a dorozsmai nagyba
ni piactól felvett 40 millió fo
rintos kölcsönt úgy, hogy az 
ifjúsági ház már augusztus 
végére lehívta az utolsó fillé
rig az erre az évre adott 125 
millió forintos önkormány
zati működési támogatást. 
Szeptembertől már nem fo
lyósít további támogatást a 
város az IH-nak. A polgár
mester a nagybani által 
nyújtott hitel kapcsán meg
jegyezte előterjesztésében: a 
kölcsönszerződés szerint a 
kölcsön és járulékainak 
megfizetéséért az IH teljes 
vagyonával felel, amely ren
delkezés nűatt az önkor
mányzat vagyonrendelete 
alapján az ügyvezető saját 
hatáskörben nem is köthette 
volna meg a szerződést. A 
Fidesz ezen tények ismereté
ben akart 60 millió forintos 
póttámogatást adni az 
IH-nak...

A Szegedi Vásár és Piac 
Kft.-nél a cégvezetés Botka 
László szerint több esetben 
is megsértette a jogszabá
lyokat, és kárt okozott a vá
rosnak. A piaci cégnél mint
egy 40 százalékkal növeked
tek a kiszervezett szolgálta
tások. A polgármester sorra 
vette előterjesztésében azo

Solymos László alpolgármester a közgyűlési vitában.

kat az 50 millió forint feletti 
szerződéseket, amelyeket a 
100 százalékban városi tu
lajdonú cég az alapító-tulaj
donos szegedi közgyűlés fel
hatalmazása nélkül kötött 
meg. A társaság alapító ok
irata, valamint a vagyon
rendelet szerint az 50 millió 
forintot meghaladó szerző
déskötésekről és kötelezett
ségvállalásokról a közgyűlés 
dönt. A Mars téri beléptető 
és fizető parkolási rendszer 
kialakítására és 2014. szep
tember 30-áig tartó üzemel
tetésére idén július 21-én 
kötött havi bruttó 1 millió 
687 ezer forintos szerződést 
a cégvezető. Eszerint a piac
nak három év alatt több 
mint 60 millió forintot kell 
kifizetnie. A szerződésben 
az ügyvezető vállalta, hogy 
a Szegedi Vásár és Piac Kft. 
nem mondhatja fel a szerző

dést. Ha ezt mégis megteszi, 
a 2014. szeptember 30-áig 
járó díjat ki kell fizetnie a 
vállalkozónak. Idén április 
15-én 10 évre szóló bérleti 
szerződést kötött a 975 
négyzetméteres U pavilonra 
havi 1 millió forintért. Ko
rábban a Mars téri piacot 
havonta 2 millió 757 ezer fo
rintért takarította egy vál
lalkozó. A tavaly december 
18-án kötött szerződés alap
ján 2014. január 1-jéig havi 
3 millió 312 ezer forintot, az 
eseti jellegű plusztakarítá- 
sért pedig óránként és sze
mélyenként bruttó 3125 fo
rintot fizet a piac. A műsza
ki ügyintézési feladatokra, 
tanácsadásra március 21-én 
kötött a városi cég havi 120 
ezer forintos átalánydíj as 
szerződést egy olyan 
kft.-vei, amelyet a cégkivo
nat szerint két nappal ké

sőbb, március 23-án alapí
tottak. Vagyis: egy nem léte
ző céggel szerződött a piac. 
Korábban havi 2 millió 786 
ezer forintot fizettek ki a pi
ac őrzésére. Ezt a szerző
dést azonban január 10-én 
azonnali hatállyal felmond
ták, s január 15-én határo
zatlan idejű szerződést kö
tött a városi cég a piac őrzé
sére 3 millió 726 ezer forint 
összegben.

A Fidesz és a Jobbik nem 
támogatta, hogy a közgyűlés 
megtárgyalja a két cég ügye
it. Botka László szerint azért 
nem akarták napirendre tűz
ni a témát, mert nem tudják 
cáfolni. A Dorozsmai Nagy
bani Piac Kft. kisebbségi tu
lajdonosai kezdeményezték 
a többségi tulajdonos szegedi 
önkormányzatnál Pap Ró
bert nagybanipiac-igazgató 
felmentését, mert szerintük 

és a többségi tulajdonos ön
kormányzat szerint is az 
ügyvezető az IH-nak nyúj
tott 40 millió forintos hitellel 
a társaság profiljától eltérő 
kockázatos ügyletbe kezdett. 
Pap nem tájékoztatta erről 
sem a tulajdonosokat, sem a 
felügyelőbizottságot, amik 
szerint az ügylet a társaság 
vagyonára is negatív követ
kezményekkel lehet. A Pap 
Róbert visszahívására be
nyújtott előterjesztést is le
vette a napirendről a Fidesz 
és a Jobbik. A Szegedi Vásár 
és Piac Kft. ügyvezetője, 
Nagy László szeptember 
30-ával lemondott, s bár a 
városvezetés pályázatot sze
retett volna kiírni a piacve
zetői posztra, ezt nem támo
gatta a Fidesz és a Jobbik, 
amely Nagy helyére eddigi 
helyettesét, Erdei Pétert vá
lasztotta meg.ek
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December közepén ismét járhat a villamos

Ütemes az 1-es vonal felújítása
Az 1-es villamosvonal rekonstrukciója ütemesen ha

lad, mindenütt befejeződtek a közműcserék; a kivitelező 
már csak felfelé építkezik. December közepén a szegedi
ek ismét teljes egészében birtokukba vehetik a város leg
forgalmasabb vonalát.

- Az 1-es villamosvonal
nak a Széchenyi tér Taka
réktár utca felőli oldalán a 
vágányépítés befejeződött, 
már csak a síneket kell ösz- 
szehegeszteni az Anna-kúti 
sínekkel. A bíróság és a 
nagyposta előtti füves pálya 
szerkezete szintén elké
szült, jelenleg a humuszt 
töltik be — tájékoztatott 
Csanádi Zoltán, a tömeg
közlekedési nagyprojektet 
lebonyolító Szeged Pólus 
Nonprofit Kft. projektigaz
gatója. A legkritikusabb 
résznek a Zrínyi utca 
Apáthy és Somogyi utca kö
zötti szakasza bizonyult, 
ahol nagy aknákat, gázve
zetékeket kellett kiváltani, 
erősáramú kábeleket, nagy 
mennyiségű optikai alépít
ményt építettek be, de ezen 
a szakaszon szintén túlju
tottak az építők. A vágány
építés különböző technoló
giával, de az 1-es vonal bel
városi és Indóház téri sza
kaszán is beindult. A Zrínyi 
utcában megerősített ba
zaltbeton burkolatú pálya
szerkezet készül, hátravan 
még a járda térburkolatá
nak lerakása. A Kelemen 
utcában úgynevezett úszta
tott pályaszerkezet épül, 
vagyis nemcsak a sínek kö
ré, hanem a vágányok alá is 
gumiréteg kerül. Ennek a 

kettős rezgéscsillapításnak 
köszönhetően a szűk utcá
ban a pálya még jobban el
nyeli a villamosok zaját. A 
projektigazgató elmondta: 
a vágányépítéseknél sokan 
és nagy erővel dolgoznak; 
két oldalról halad a kivite
lező a belvárosban, az Ara
di vértanúk terétől és a Szé
chenyi tér felől is építenek.

Az Indóház tér átépítése 
is ütemesen halad. A Gőz 
utcában elkészült a villa
mospálya, a Galamb utcá
ban pedig most építik. A 
tér rekonstrukciója napo
kon belül az utolsó harma
dához ér; a burkolatok je
lentős részét lerakta a kivi
telező, az utcabútorok, 
esőbeállók, díszkutak hiá
nyoznak még, hátravan a 
füvesítés és a kerékpártá
rolók elhelyezése is. A kivi
telezés összességében némi 
csúszásban van a Zrínyi ut
cai közműproblémák miatt, 
így várhatóan december 
közepén állhat vissza a vil
lamosforgalom az 1-es vo
nalon.

A fiatalodó Indóház térre 
rá sem lehet ismerni, par
kos és áttekinthető lesz, va
lamint a közlekedése is 
alapvetően átalakul. A 
nagyállomás épülete és a vil
lamossínek közötti terület 
autómentes gyalogoszónává

A nagyállomás előtti tér egy részén már lerakták a díszburkolatot. A villamospályát folyamatosan építik.

alakul. Autóval a Szent Fe
renc utca folytatásában, a 
körforgalomból az állomás 
felé nyíló zsákutcában lehet 
majd parkolni. Autóval a 
térre csak a kétirányú Ga
lamb utcán keresztül lehet 
majd behajtani. Átalakul az 
autóbusz-forgalom is; a já
ratok a Gőz utcán keresztül 
érkeznek majd a térre, és a 
Galamb utcán távoznak.

Adatok
Az 1-es villamosvonal rekonstrukciója a 2012-ig európai uniós támogatással megvaló

suló, 29,5 milliárd forint értékű Szeged elektromos tömegközlekedés fejlesztése projekt 
része. Kivitelezési munkáit az A-Sz-E Konzorcium végzi 4,9 milliárd forint értékben. A 
villamosvonal felújításának két eleme már elkészült. Átadták a Boldogasszony sugárúti 
vonalszakaszt és a hozzá kapcsolódó Szent Ferenc utcai körforgalmat, valamint a Kos
suth Lajos sugárúti vonalszakaszt a hozzá kapcsolódó rókusi csomópont többsávos jelző
lámpás körforgalmát. Idén megvalósul a tervek szerint az Indóház tér felújítása és a villa
mosvonal belvárosi szakaszának korszerűsítése az Anna-kút és a Hősök kapuja között.

Szélesítik a Vásárhelyi Pál utcát
Húsz évet kellett várni, 

hogy a forgalomnak megfe
lelő, minőségi úton lehes
sen közlekedni a harmadik 
körúton. November végére 
kiszélesítik a Vásárhelyi 
Pál utcát a Pulz utca és a 
Bakay Nándor utca között.

Ütemesen halad a Vásárhe
lyi Pál utca négysávúsítása a 
Pulz utca és Bakay Nándor 
utca között. A fejlesztés érté
ke összesen 640 millió forint, 
amihez a város maximális tá
mogatást nyert, 200 millió fo
rintot. Kivitelezője a buda
pesti székhelyű, osztrák tu
lajdonú Teerag-Asdag Kft. A 
beruházásról Pázmány Pé
ter, a polgármesteri hivatal 
fejlesztési irodájának mun
katársa elmondta, a kivitele
ző rövidesen befejezi a köz
műkiváltásokat. Kicserélte, 
illetve biztonságba helyezte 
az érintett területen található 
összes ivóvíz-, csapadékvíz-, 
gáz-, elektromos és távközlési

A képviselő türelmet kér
Ménesi Imre, a körzet önkormányzati képviselője a fó

rumon megköszönte a környékben lakók és dolgozók ed
digi türelmét. Úgy fogalmazott, hogy a néhány hónapos 
kényelmetlenségért cserébe évtizedek óta húzódó problé
mák oldódnak meg. A Vásárhelyi Pál utca áteresztőké
pessége a rázúduló forgalomnak megfelelő lesz, és végre 
megoldódik a belvízelvezetés is, ami komoly gondokat 
okozott a nagy esőzések után. A képviselő a következő 
hetekre további türelmet kért a környékbeli lakosoktól, 
a vállalkozásoktól és az arra közlekedőktől.

Az útépítés természetesen a forgalom lassulásával jár.

vezetéket. Jelentős feladatot 
rótt az építőkre, hogy az út
hoz kapcsolódóan egy 1000 
milliméter átmérőjű főgyűjtő
csatornát is építeni kellett a 
csapadékvizek elvezetésére, 
mely teljes kiépülését követő
en nem csupán az útfelület, 
hanem a környező ipari, va

lamint kereskedelmi telephe
lyek és utcák csapadékvizé
nek befogadójátd is szolgál 
majd. Az elmúlt évtizedek so
rán egymás közelében elhe
lyezett és a kimutatásokon 
nem kellő pontossággal fel
tüntetett közműnyomvonalak 
nüatt a vállalkozó sok helyütt 
rákényszerült, hogy kézi erő
vel dolgoztasson. Ráadásul a 
Bakay Nándor utca kereszte
ződéséhez közel találtak egy, 
a közműtérképeken nem sze
replő vezetéket. Az áthelye
zés terveinek elkészítése és a 
csere több hetet vett igénybe, 
ezért a teljes építkezés menet
rendjét át kellett rendezni, 
így az eredeti tervekhez ké
pest néhány hetet csúszik a 
befejezés, november végére 
készül el a teljes beruházás. 
Erről a kivitelező és a terület 

önkormányzati képviselője a 
napokban lakossági fórumon 
tájékoztatta a környék lakóit 
és a vállalkozásokat.

A napokban megszűnik a 
terelés, ismét kétszer egy 
sávban használható lesz a 
Vásárhelyi Pál utca. Nagy 
lendülettel folytatódik az 
építés a külső sávokban, a 
járdákon és a körforgalom
ban. November elejére — a 
tervek szerint — elkészül az 
aszfaltozás. Ezután már 
csak a parkosítás, a forga
lomtechnika felszerelése ma
rad hátra, és a munkálatok 
lezárásához szükséges doku
mentációt kell véglegesíteni. 
A szakember hozzátette, a 
kivitelező az adott körülmé
nyek közötti rugalmas hoz
záállással igyekszik megszer
vezni ezt a sokszereplős és 
igen összetett feladatot.

— A Vásárhelyi Pál utca 
négysávúsítása a tervek sze
rint jövő tavasszal folytató
dik a második ütemmel, azaz 
a Bakay Nándor utca és a 
Kálvária sugárút közötti ré
szen — tette hozzá a városfej
lesztési szakember. Jelenleg a 
közbeszerzési eljárásokat ké
szíti elő az önkormányzat an
nak érdekében, hogy még az 
idén megversenyeztethesse a 
kivitelezőket. Mivel ebben az 
ütemben a jelenleginél is faj
súlyosabb feladat lesz a fő
gyűjtő csatorna építése, az a 
döntés született, hogy arra és 
az útépítésre külön közbe
szerzési eljárást ír ki a város.

Elutasították Juhász Gyula indítványát

Az egyházmegyéé 
a gyermekotthon

Jóváhagyta a városi köz
gyűlés azt az ellátási szerző
dést, amit még június 15-én 
írt alá Botka László polgár
mester és Kiss-Rigó László 
megyés püspök. Eszerint a 
Szeged—Csanádi Egyházme
gye december l-jével átveszi 
a várostól a Szőregi úti fiú 
speciális gyermekotthon 
fenntartását. Ezzel együtt az 
önkormányzat az egyházme
gye használatába adta a tápai 
Budai Nagy Antal utcai fel
újított ingatlant.

Botka László polgármester 
még június 15-én állapodott 
meg Kiss-Rigó László megyés 
püspökkel arról, hogy a Sze
ged—Csanádi Egyházmegye 
átveszi a várostól a Szőregi úti 
fiú speciális gyermekotthon 
fenntartását, működtetését. 
Ezzel együtt a város ingyene
sen az egyházmegye használa
tába adja a tápai Budai Nagy 
Antal utcán közel 170 millió 
forintból kialakított, decem
ber óta üresen álló gyermek
otthonát is. A püspökség vál
lalta, hogy egy év után kiüríti 
és visszaadja a városnak a ne
velőotthon 2,5 hektáros Sző
regi úti ingatlanát. A szerző
dést a június 30-i közgyűlésen 
kellett volna jóváhagyniuk a 
képviselőknek, ám a testületi 
ülés eredménytelen volt. Még 
a júniusi közgyűlés előtt azt 

nyilatkozta Kiss-Rigó László 
megyés püspök, hogy öröm
mel vállalták a feladatot a vá
rostól, aminek elvégzése lehe
tetlenné válik, ha megszavaz
za a közgyűlés Juhász Gyula 
módosító indítványát. A püs
pök elmondása szerint na
gyon sok tápai szólt nekik, 
örül annak, ha odamegy az 
egyház, s ott gyermekek szol
gálatát végzi. Kiss-Rigó Lász
ló azt is mondta: „ami lehető
séget kapunk, azzal élünk. Ha 
pedig ezt valaki megakadá
lyozza, az a saját lelkiismere
tével számoljon el”.

Juhász Gyula a szeptember 
30-i közgyűlésre is benyújtot
ta módosító indítványát. Tá
pé kereszténydemokrata ön
kormányzati képviselője dön
tési jogkört kért a tápéi vá
rosrészi önkormányzatnak a 
Budai Nagy Antal utcai ingat
lan hasznosítása ügyében. In
dítványát 7 igen, 13 nem és 9 
tartózkodás mellett elutasí
tották. A szegedi képvise
lő-testület ugyanakkor elsöp
rő többséggel, 24 igen és 5 tar
tózkodás mellett fogadta el az 
önkormányzat Szeged-Csa
nádi Egyházmegyével kötött 
ellátási szerződését. A tápai 
ingatlant október l-jével vet
te át, a Szőregi úti fiú speciá
lis gyermekotthont pedig de
cember l-jével veszi át az egy
házmegye a várostól.ek
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Megnyitott az Árkád Szeged Fölényes győzelem a focipályán

Szeged és Szabadka 
kézfogása

Kedden reggel megnyitotta kapuit a vásárlók előtt az Árkád Szeged. A bevásárló
központ 41 ezer négyzetméteres területen fogadja a vásárlókat. 130 üzlet és 

vendéglátóhely kapott benne helyet, 1000 embernek ad munkát. Az épület aljában és 
tetején összesen 1350 autó tud parkolni. A beruházás 100 millió euróba került.

Hatékonyabban tudják megelőzni a bűneseteket

Körzeti megbízottak 
új irodákban

A különböző városrészben 
lakók biztonságérzetét nagy
ban javítja, ha „saját” rend
őrük is van. így — mivel a ha
tóság és a lakosok között szo
rosabb kapcsolat alakul ki - 
hatékonyabban tudják meg
előzni a bűneseteket. Ennek 
érdekében a város közgyűlé
se úgy döntött, hogy Szege
den több helyen is nyílhatnak 
új körzeti megbízotti irodák, 
valamint fogadóóra céljára 
alkalmas további helyisége
ket bocsát a város a rendőr
ség rendelkezésére.

Az önkormányzat és 
rendőrség között júniusban 
kezdődtek tárgyalások ar

Kamerák is védenek
Szeged közbiztonságának javítását nemcsak körze

ti megbízotti irodák további létesítésével kívánja az 
önkormányzat támogatni, hanem térfigyelő kamera 
rendszer kiépítése is megvalósulhat Kiskundorozs- 
mán részönkormányzati, illetve képviselői alapok fel
használásával. amelynek beszerzését a környezetgaz
dálkodási nonprofit kft. végzi.

Alsóvároson, a Földmíves utcában tavaly nyílt iroda.

ról, hogy hol alakítsanak ki 
ilyen irodákat Móraváro- 
son, a Mars téren, Gyálaré- 
ten és Szentmihályon. A 
rendőrség kérelmezte, hogy 
a körzeti megbízotti iroda
ként biztosított helyiségeket 
részére bérbe adják.

Az IKV Zrt. tájékoztatá
sa alapján Szentmihályon, a 
Kapisztrán út 50. szám alatt 
található az a 61 négyzetmé
teres helyiség, amely alkal
mas erre a célra, Gyálaré- 
ten a körzeti megbízott szá
mára fogadóóra tartására 
alkalmas helyiséget jelöltek 
ki a Koszorú utca 39. szám 
alatt. A 20 négyzetméteres 

helyiség a Móricz Zsigmond 
Művelődési Ház használatá
ban van. A körzeti megbí
zott előreláthatólag kéthe
tente egyszer tart majd fo
gadóórát.

A város a rendőrség szá
mára a Cserepes sori piac 
területén üresen álló, 20 
négyzetméteres — korábban 
díjbeszedő irodaként funk
cionáló — helyiséget biztosít
ja, ami alkalmas körzeti 
megbízotti irodának. A 
Mars tér területén a Szegedi 
Vásár és Piac Üzemeltető 
Kft. tulajdonában lévő M 
pavilonban egy 25 négyzet
méteres helyiség szintén al
kalmas körzeti megbízotti 
irodának.

Korábban döntött az ön
kormányzat arról, hogy a 
rendőrség rendelkezésére 
bocsátja körzeti megbízotti 
irodák létrehozása, vala
mint fogadóórák tartása 
céljából a Csongrádi sugár
út 104. szám alatti, vala
mint a Tavasz utca 7. szám 
alatt található helyiségeket.

Azt, hogy Szeged és Sza
badka lakossága olyan szoro
san él egymás mellett, aho
gyan azt csak a mindenkori 
történelmi körülmények en
gedik, nem szükséges bizony
gatni sem a szegedieknek, 
sem a szabadkaiaknak, hi
szen mindennapjaikban érzé
kelik szinte időtlen idők óta. 
Mindezen túl persze jó, hogy 
a kapcsolat hivatalosan, „pa
píron” is működik, mégpedig 
immár 45 éve, 1966 óta.

Az azonban csak az utóbbi 
esztendőkben vált természe
tessé, hogy a két település 
képviselő-testületei közös 
közgyűlést is tartanak, vál
tott helyszínen, hol itt, hol 
Szabadkán, hogy a mindket
tejük számára fontos dönté
seket ne papírokat utaztatva, 
hanem élő kapcsolatot létesít
ve hozzák meg.

Az idén a házigazda Sza
badka volt - s két nap alatt 
nemcsak az operatív együtt
működés fontosságáról, ha
nem a híres délvidéki ven
dégszeretetről is meggyőzte 
a szegedieket.

Három sikeres együttes 
projekt, három közös fejlesz
tés áttekintése, lezárása volt a 
testületi ülés első feladata, s

Ménesi: Meddig tűr a Fidesz 
Keresztúrinak?

Keresztúri Farkas Csaba 
szegedi jobbikos önkor
mányzati képviselő rokoni, 
baráti kapcsolatait „térké
pezte fel” a szegedi önkor
mányzati cégeknél Ménesi 
Imre. Az MSZP-ESZE frak
cióvezetője sajtótájékozta
tóján arra volt kíváncsi, 
meddig tűr még a Fidesz 
egy embernek.

- Áldatlan állapotok ural
kodnak az önkormányzati 
cégeknél, rablógazdálkodás 
folyik - jelentette ki Ménesi 
Imre, az MSZP-ESZE ön
kormányzati képviselője, 
frakcióvezető-helyettes.

„Mindenki előtt ismert, ta
valy, az önkormányzati vá
lasztások után Botka László 
polgármester kezet nyújtott 
a Fidesznek, felkérte őket, 
vállaljanak alpolgármester- 
séget. Ezt a kinyújtott kezet 
akkor elutasította a Fidesz, 
és inkább egy személlyel, Ke
resztúri Farkas Csabával lé
pett mutyikoalícióra” — foly
tatta Ménesi a szegedi Fidesz 

elmondható, hogy például a 
Szegedi Vadaspark és a pali- 
csi állatkert közös pályázata 
pingvinházat hoz Szegednek, 
kis konferencia- és oktatóter
met Palicsnak, és rengeteg él
ményt a kölcsönösen egymás
hoz látogató iskolásoknak, 
gyerekeknek. De hasznosnak 
bizonyultak az egymás turisz
tikai kínálatát „csomagban” 
ajánló, többnyelvű kiadvá
nyok is, hiszen az idegenfor
galom élénkítésére mindig jó 
eszköz a mmél több vendégéj
szaka eltöltésére ösztönző 
környező kínálat megismerte
tése.

Arról pedig megint csak 
nem kellett senkit győzködni, 
hogy az együttműködés a jö
vőben még fontosabb lesz: a 
közvetlenül Brüsszelbe be
nyújtható, határon átnyúló 
közös pályázatok nélkül 
ugyanis aligha lehetne más 
úton uniós forráshoz jutni. 
A felek így megállapodtak 
abban, hogy négy témában 
kívánnak közösen pályázni: 
a vízgazdálkodás, a veszé- 
lyeshidladék-kezelés, a meg
újulóenergia-hasznosítás és 
a kulturálisörökség-védelem 
területén. S jóllehet, az „uni
ós forrás” nekünk, szegediek

Victor Hugo utcai irodája 
előtt tartott sajtótájékozta
tóján megjelent Kalmár Fe
renc Fidesz-KDNP-s or
szággyűlési, Haág Zalán 
KDNP-s önkormányzati, 
Tóth Péter jobbikos megyei 
önkormányzati képviselő, 
illetve Rácz Tibor, a Jobbik 
szegedi alelnöke is. „Ki ez a 
Keresztúri Farkas Csaba?” 
— tette fel a költői kérdést 
Ménesi, majd gyorsan felelt 
is rá: „egy üzletember, aki 
az üzleti élet szabályait 
próbálja követni az önkor
mányzati világban is. Tud
ja, a szavazata nagyon so
kat ér, és ezt ki is használ-
Ja-

Ménesi Imre elmondta, 
Keresztúri ezt a szavazatát 
kihasználva rokonait, isme
rőseit fontos pozíciókhoz 
juttatta önkormányzati cé
geknél is. Ménesi arra kíván
csi, tudta-e a Fidesz, hogy az 
IKV-nál, a szegedi vízműnél, 
a Városkép kft.-nél, az ifjú
sági háznál milyen Kereszt
úri Farkassal rokoni, baráti 

nek megszokott fordulat, a 
szabadkaiaknak bizony bűv- 
szó. Hiszen ennek hiányában 
minden fejlesztés az ország
ban, a városban „önerőből”, 
illetve a meglévő, szűkös ma
gántőkéből történik, ami kö
zel sem tesz lehetővé olyan 
iramú modernizációt, ami
lyenre szükség lenne. Kevés
bé cizelláltan fogalmazva: a 
közterületek, középületek 
karbantartására, rekonst
rukciójára alig-alig futja, így 
pedig veszélyben van Szabad
ka gyönyörű, szecessziós 
öröksége, a szegedivel „tü
körkép” történelmi belváro
sa. Elemi érdek tehát a mi
előbbi uniós csatlakozás, 
amelyet - mint Botka László 
polgármester fogalmazott - 
mi is természetesen minden 
tőlünk telhető módon támo
gatunk.

Az egyetértés a képvise
lő-testületi ülésen ugyan tel
jes volt, délutánra azonban 
szembenállás lett belőle.

Félreértések elkerülése 
végett: szerencsére csak a 
focipályán, ahol a szegedi és 
a szabadkai képviselők egy
más ellen vívtak drámai 
küzdelmet - amely a szege
diek fölényes (6—2) győzel

mével ért véget, 
Másnap vi

szont már párt
állásra és nem
zetiségre való 
tekintet nélkül 
a legteljesebb 
harmóniában 
etették a palicsi 
állatkertben 
Mártát, az ele
fántot — aki 
ugyancsak válo
gatás nélkül 
bárkitől kegyes
kedett elfogadni 
az almát, a ré
pát és a simoga- 
tást egyaránt.

kapcsolatokat ápoló embe
rek ülnek? A politikus hoz
zátette: ezek a nevek nyilvá
nos cégadatbázisokban elér
hetők, semmilyen különös 
nyomozói munkát nem vég
zett, núndössze „időt kellett 
rá szánni”.

Ménesi arra is kíváncsi, 
meddig áll még ki a Fidesz e 
mögött az ember mögött, 
aki „az orruknál fogva ve
zeti őket, tönkreteszi a sze
gedi cégeket”.

— Hol a határ? Hány céget 
akar még a Fidesz Keresz
túri Farkas Csaba érdekelt
ségi körébe átadni? Mikor 
szavaz arra a Fidesz, hogy 
ezeket a cégvezetőket levált
suk? — kérdezte Ménesi. Új
ságírói kérdésre, hogy miért 
várt eddig ezzel a sajtótájé
koztatóval, miért nem lépett 
korábban, azt felelte, min
denkinek adni kell egy 
esélyt. „Attól, hogy valaki a 
rokonait, ismerőseit ülteti 
egy cég élére, még az a ro
kon, ismerős dolgozhat jól” 
— mondta Ménesi Imre.ek
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Van, aki használja, van, aki gondozza is Gálaműsorral várták az időseket

Megszépülő közterületek Köszönet egy élet 
munkájáért

A panellakótelepeken is lehet barátságos, élhető környezetet kialakítani.

Tízmillió forintos beruházásról 
döntött az önkormányzat városüze
meltetési és fejlesztési bizottsága, eb
ből a lakótelepi közösségi tereket fog
ják fejleszteni. Kozma Józseffel, a 
18-as körzet képviselőjével, az egész
ségügyi és szociális bizottság elnökével 
nemcsak fejlesztésekről, sokkal in
kább városesztétikáról, hangulatok
ról beszélgettünk.

— Az ember nemcsak a lakásában 
akarja jól és biztonságosan érezni ma
gát — mondta Kozma József. — Jogosan 
várja el. hogy a közterületek ne legye
nek lehangolok, olyanok legyenek, 
ahol a városlakók jól érzik magukat. 
Igazán csak akkor fogják az ott élők 
sajátjuknak érezni a közterületeket, 
akkor vigyáznak rá, gondoskodnak 
róla, ha azok tiszták, ha ott van egy 
kényelmes pad, ahová le lehet ülni, 
játszhat a gyerek, beszélgethetnek a 
szomszédok. A köztereknek mindig 
két gazdájuk kell, hogy legyen. Az 
egyik maga az önkormányzat, a másik 
az adott közösség. Azt tapasztalom, 
hogy a belvárosban lakók gyakran 
irigykedve néznek a terek, játszóte
rek, parkok szempontjából a lakótele
pen élőkre.

— Szegeden az elmúlt két ciklusban

egészen biztos, 
hogy egy ki
egyensúlyozott 
fejlesztés zaj
lik. A lakótele
pi parkok, ját
szóterek álla
pota nem szen
vedett hát
rányt a belvá
rosi fejleszté
sekkel szem
ben. Ha elin
dulunk bárme

lyik sugárúton kifelé, nem azt látjuk, 
hogy egyre szürkébb, egyre kopot- 
tabb, egyre silányabb a látvány, ha
nem azt, hogy egyre színesebb, egyre 
több zöldterület van, vagyis egy na
gyon tudatos fejlesztés történik ilyen 
szempontból is a városban. Ennek az 
eredménye az is, hogy Szegeden zajlik 
az ország egyik legsikeresebb lakóte
lep-rekonstrukciós programja — ma
gyarázta a képviselő.

- Persze nem ugyanazt a megoldást 
kell mindenütt egyformán választani, 
hiszen mindenütt mást és mást jelent a 
gondozás, a közterületek ápolása. Ha 
több zöldet, jobb levegőt akar egy kö
zösség, akkor csak ki kell lépnie a la

kásából, és máris megtalálja azt. Az 
én körzetem például ilyen - büszkél
kedett Kozma József.

— A 18-as körzet akkora, mint egy 
Csongrád megyei kisváros. Közel ki
lencezer ember él itt, ezzel a megye 
hatodik városa lehetne. Tehát jogos az 
elvárás, hogy amire a mindennapi 
életben szükség van - üzletek, szolgál
tatók, parkok, esztétikus játszóterek 
—, az mind adott legyen. Itt most két
milliót, más körzetekkel együtt közel 
10 milliót költünk a közösségi terek 
felújítására. Persze tudom, hogy ez 
nem sok, de jól gazdálkodva okos dol
gokat lehet belőle megvalósítani. Ok
tóber 31-éig ivókutat helyezünk ki a 
Kodály térre, játszóteret építünk a 
Vértói úton és a Csongrádi sugárúton. 
Lakossági kérések alapján új padokat 
és hulladékgyűjtőket helyezünk el, il
letve 2,5 millió forintból járdaszaka
szokat újítunk fel. Természetes, hogy 
mindenre nem jut pénz. Hiszen min
denkinek az a fontos, ahol ő él, ahol ő 
lakik, ahol ő kilép az utcára, ott le
gyen rendben minden. Ezért aztán az 
már a képviselő dolga és felelőssége, 
hogy ezeknek a pénzeknek a felhasz
nálása is a körzet közös döntése legyen 
— zárta gondolatait Kozma József.

Zsúfolásig megtelt a kis- 
színház nézőtere az idősek 
világnapjára rendezett váro
si gálaműsorra a több mint 
nyolcvan szegedi nyugdí
jasszervezet ünneplőivel.

Az ENSZ Közgyűlésének ha
tározata alapján először 
1991-ben rendezték meg az 
idősek világnapját. Az intéz
kedés célja, hogy középpont
ba helyezzék a méltóságteljes 
öregkort. A legutolsó nép
számlálási adatok szerint ma 
Magyarországon minden ötö
dik ember időskorúnak szá
mít, vagyis már betöltötte a 
hatvanadik életévet. Területi 
elosztásban Budapesten, il
letve a kistelep üléseken élnek 
a legtöbben, a nemek közötti 
arány pedig igen egyenetlen: 
az idősek 61 százaléka 
ugyanis nő.

A szegedi gálaműsor 
résztvevőit id. Boros Gyula, 
idősügyi referens köszöntöt
te, majd a résztvevők a tur- 
kui vonósnégyes játékában 
gyönyörködhettek. A kama
rakoncertet követően Botka 
László polgármester kö
szöntötte a szépkorúakat:

— Minden ország és város 
számára fontosak az ott élő 
idősek — emelte ki. — Egy év
ben egyszer szeretnénk kö
szönetét mondani egy élet 
munkájáért.

A városvezető hangsúlyoz
ta, az elmúlt két évtizedben 
Szegeden valódi közösségi

ünneppé vált az idősek világ
napja. A város büszke azok
ra az értékekre, amelyeket a 
mai nyugdíjasok teremtettek, 
ezt szeretné továbbvinni, 
erősíteni.

A polgármester szólt ar
ról is, hogy a jómódúaktól, 
a társadalom „erős” tagjai
tól több segítségre, támoga
tásra szorulnának az eleset
tek, de ez sajnos ma az or
szágban nincs így. Éppen 
ezért most igazán szükség 
van Magyarországon egy 
példát mutató Szegedre, 
ahol az elmúlt években meg
értettük, valamennyien fe
lelősek vagyunk egymásért 
és a városért. Sokféle a 170 
ezer szegedi, de csak a mun
ka, a tudás, a szorgalom és 
az emberség tehet különbsé
get az itt élők között.

— A szegedi polgárok egyér
telműen üzentek a választá
sok során: a város lakói nem 
a csatározásokra, hanem az 
összefogásra adták le voksai- 
kat, hogy közösen építsük, 
fejlesszük ezt a gyönyörű vá
rost. En ezt fogom folytat
ni... — fejezte be ünnepi be
szédét a polgármester, majd 
kitüntetéseket adott át a sze
gedi klubélet területén vég
zett segítő, támogató munká
ért és az idősek közösségi éle
tének szervezésében nyújtott 
példamutató tevékenységért. 
Az idősek világnapjára ren
dezett összejövetelt ünnepi 
gálaműsor zárta.

Együtt ünnepeltek a város nyugdíjasai.

200 mázsa hal fogyott a halünnepen

Tízezrek a fesztiválon
Tízezrek látogattak ki a 

15. Nemzetközi Tiszai Hal
fesztiválra. Közel 200 má- 
zsa hal fogyott, minden ed- 
diginél változatosabb volt a 
zenei kínálat.

Három napig ismét ha
1ászléillat lengte be a Tisza 

Botka László polgármester családjával a fesztiválon.

mindkét oldalát, a 15. Nem
zetközi Tiszai Halfesztivá
lon. A rendezvény nem csak 
a kiváló ételekről szólt: 
minden eddiginél változato
sabb zenei kínálattal ked
veskedtek a szervezők. Rög
tön az első napon a Repub- 
lic koncertjére csápolhattak 

a látogatók, akik ledolgoz
hatták a kiadós halvacso
rát. A fesztiválon a szerve
zők szerint 200 mázsa halat 
faltak fel az éhes szegediek 
és vendégeik. Hogy ez a ha
talmas mennyiség biztosan 
elfogyjon, „Jó ebédhez szólt 
a nóta” a nagyszínpadnál, a 

Huszár Má
tyás rakpar
ton. A bor 
kedvelői a ki
költözött pin
cészeteknél 
ízlelgethették 
Magyaror
szág tájjelle
gű nedűit. A 
sport szerel
meseinek is 
kedveztek a 
szervezők: a 
rendkívül 
látványos 
sárkányhajó- 
versenyt te
kinthették 
meg az ér-

Az óriás bográcsban 14 ezer adag hallét főztek.

deklődők. Szombaton és va
sárnap ugyanis az V. Szege
di Sárkányhajó Fesztivál 
versenyzői szálltak a vízre. 
A kézművesvásár pedig ren
geteg különféle portékát kí
nált, a sátrak a régi hídtól 
majdnem az árvízi emlék
műig sorakoztak. A vízi 
bástyán felállított nagybog
rácsban összesen 14 ezer 

adag halászlét főztek, az 
esemény ideje alatt féltucat- 
szor kellett újratölteni a 
3500 literes monstrumot. A 
jó halászlé titka a paprika, 
amelyet a szögedi boszor
kány az égből, ejtőernyőn 
alászállva dobott a bogrács
ba, míg a makói hagyma a 
Tiszán érkezett. A hétvégén 
lehetőség nyílt sétarepülés

re, hőlégballonozásra és tu
tajozásra is.

A Partfürdőn, ahol 180 
csapat nevezett a versenyre, 
kiosztották az örökös ha
lászléfőző érdemrendeket 
is: öten részesültek az elis
merésben, a legfiatalabb 13 
éves. Heten kaptak gyé
mánt, 15-15-en arany, illet
ve ezüst érdemrendet.ek
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Veszedelmes viszonyok - a kisszínházban
Christopher Hampton Choderlos de Laclos Veszedel

mes viszonyok című levélregényéből írt színdarabját mu
tatta be évadnyitó premierként a szegedi társulat a kis
színházban. Ács János Menzel Róbert díszlettervezővel és 
a jelmezeket megálmodó Gyarmathy Ágnessel igyekezeti 
korhű közegben tartani a darabot.

— Mai szemmel nézve egy 
szappanopera szintjén be
széltek Choderlos de Laclos 
könyvében a regénnyé fűzött 
levelek a korról. Valahogy 
úgy, mintha ma politikáról, 
szerelemről, erotikáról szóló 
e-mailekből, biogokból sze
mezgetnénk. Óriási siker volt 
a kötet, végigsöpört Euró
pán. Kiderült, lehet arról is 
nyíltan beszélni, hogy egy férj 
megcsalja a feleségét - vagy 
fordítva. Az emberek ugyan
akkor öntudatlanul is érezték 
a végzetet, a közelgő nagy po
litikai fordulatot. Azt, hogy a 
hercegekből, grófokból, már
kikból, vicoinpte-okból, szaj
hákból, kitartottakból álló 
világ hamarosan el fog tűnni. 
Christopher Hampton szín
darabja a regényhez hasonló 
sikert aratott világszerte. A 
színház mindent befogad, 
ami megragadja a néző fantá
ziáját. A próbák során mi is 
arra jutottunk: az emberek 
alapvetően nem változnak. 
Ahogy Vörösmarty írta: „az 
emberfaj sárkányfog-vete
mény”; gonoszságra való haj
landósága nem csökken — 
mondja Ács János. A Szegedi 
Egyetemi Színpadról, Paál 

István legendás csapatából 
indult színész-rendező úgy 
véli, Choderlos de Laclos 
1782-ben megjelent, azóta 
sokféleképpen feldolgozott le
vélregénye idol lett. Egy ak
kori világbirodalom, a forra
dalom előtti Franciaország 
elitjének lelki és morális álla
potát mutatta be. .

— A National Geographic 
minden évben kiadja a ter
mészetfotósok albumát; jó 
pár évvel ezelőtt megdöbben
tett a borítóra került fan
tasztikus győztes pillanatfel
vétel: egy gyönyörű, kis zöld 
levelibéka ártatlanul ül és 
pislog, fölötte egy denevér 
óriásira tátja a száját. A kö
vetkező pillanatban valószí
nűleg be is kapta a békát, de 
az a fotón még öntudatlan 
boldogságában nem is sejti, 
hogy ott lebeg fölötte a halál. 
A Veszedelmes viszonyokban 
nagyasszonyok, lovagok azt 
hiszik, hogy a leggonoszabb 
dolgokat művelhetik egymás
sal. Bátran elszeretik egymás 
szeretőjét, becsapják a mási
kat, szórakoznak, miközben 
pár évnyire van tőlük a for
radalom, ott lóg a fejük felett 
a guillotine, ami kíméletlenül

le fog csapni rájuk. Ebben a 
darabban az ragadott meg 
leginkább: mennyire nem 
tudjuk, hogy pillanatnyi fizi- 
kális, mentális, egzisztenciá
lis állapotunk hol tart ahhoz 
képest, ami akár pár hét 
múlva lesz. Ahogy a Mici
mackóban Malacka mondja: 
a baj előtt egy pillanattal még 
nem volt baj. Miközben zaj
lik egy hihetetlen gonosz, ra
vasz, beesapós, szenvedél
lyel és erotikával átszőtt tör
ténet — amiben a hazudozás, 

a képmutatás és a sznobéria 
játssza a főszerepet -, sem
milyen jele nincs a közelgő 
jövőnek. Ez az állapot ha
sonlít ahhoz a képmutató, 
szerepjátszó világhoz, ami
ben nü is élünk, és ami a köz
életünket is jellemzi — véli 
Ács János.

— Örülök, hogy szerep
körváltásom épp egy ilyen 
csodálatos feladattal történ
het meg. Minden színésznő 
életének érzékeny pontja, 
amikor váltania kell; sze

rencsés vagyok, hogy Mer- 
teuilnéként rám gondoltak. 
Ezentúl nem lányokat, fia
tal asszonyokat játszom 
majd - fogalmaz Szabó Ga
bi, aki néhány éves kiha
gyás után a Veszedelmes vi
szonyokban a nagy machi
nátor márkiné szerepében 
tért vissza a kisszínház szín
padára. A népszerű színész
nő legutóbb a Fekete Péter 
egyik főszerepét játszotta 
itt, azóta televíziós műsor
vezetőként és Budapesten, a 

Komédiumban Horváth Pé
ter Dolcsegabána című íTa- 
rabjában találkozhatott ve
le a közönség.

Valmont vicomte-ot ven
dégművészként Horváth 
Virgil alakítja. Tourvelné 
Danis Lídia, Cécile Volanges 
Erdélyi Timea, Volanges-né 
Szilágyi Annamária, Dan
cerny Rédei Roland. A to
vábbi szerepekben Borsos 
Beátát, Bács Pétert és Ré
dei Rolandot láthatja a kö
zönség.

Operafesztivál Szegeden
Az Európai Tanács által indí

tott Európai Örökség Napok ren
dezvénysorozat egyik célja, hogy 
megismertesse, közelebb vigye az 
európai polgárokat kulturális 
örökségükhöz. Szeptember 
17-én és 18-án látogathatták meg 
az érdeklődők a szegedi belvárosi 
palotákat. Többek között a 
SZAB-székházban, a Dávid-palo- 
ta lépcsőházában és a Kárász ut
cai Ungár-Mayer háznál is jártak.

- A Kulturális Örökség Napjai 
országos programsorozat az épí
tett örökség megismerését népsze
rűsíti. 2006-ban a „szocreál” épí
tészet bemutatása volt a központ
ban. Akkor csatlakozott először a

Séta a palotákban
rendezvényekhez a Somogyi
könyvtár, amelynek 1984-ben át
adott, modern épülete anyagában 
szervesen illeszkedik a Dóm és a 
Dóm tér architektúrájához. Az 
épületlátogató hétvégén a könyv
tár megnyitotta nemes anyagokból 
épített, „késő szocreál” épületét 
az érdeklődőknek, akik olyan te
rekbe, helyiségekbe is bejuthattak 
vezetéssel, amelyek egyébként a 
könyvtárhasználó számára zárva 
tartanak. „A pincétől a lapostető
ig” címmel meghirdetett épületbe
mutató túra sikert aratott, azóta 
minden évben tart ilyen vezetést — 
egyéb bemutatók, tárlatvezetések 
mellett - a Kulturális Örökség 
Napjai alkalmából a Somo

gyi-könyvtár — 
mondta el Szőke
falvi-Nagy Erzsé
bet könyvtáros, 
akitől megtudtuk, 
minden évben te
matikus sétákat 
szervez és vezet a 
könyvtár az örök
ségnapok kereté
ben. Tavaly már 
temetőséta is sze
repelt a program
ban, a „Hol sírja
ink domborulnak 
- híres szegediek 
nyugvóhelye” 
címmel indult so
rozat első sétája a 
Belvárosi temető
be vezetett.

Szeptember 
17-én és 18-án 
„idegenvezetés
sel” látogathatták 
meg az érdeklő
dők a szegedi bel
városi palotákat. 
Jártak többek kö
zött a SZAB-szék
házban, ami ko-

Nem várnak 
egy évig

Bár a 2012-es örökségnapok 
vázlatos terve már elkészült, 
nem kell jövő szeptemberig 
várniuk a szegedieknek, az 
1883-as októberi királynapok 
emlékére október 13-án, dél
után 3 órától ismét bejárhat
ják az érdeklődők a királyi út
vonalat, ismertetést hallhat
nak közben az árvíz után újjá
épített városról és akkoriban 
átadott, fontos épületeiről.

rábban szállodaként is működött. 
Szétnéztek a Klauzál téri Dá
vid-palota lépcsőházában, elsétál
tak a Kárász utcai Ungár-Mayer 
ház mellett, ahol az 1900-as évek
ben párizsi hangulatot idéző kávé
zó üzemelt.

A munkatársak ezeken a sétá
kon titkokba avatják be az érdek
lődőket. Az épületek megtelnek 
emberi történetekkel, egykori épí
tészek, tulajdonosok, közismert 
szegediek, híres vagy hírhedt la
kók elevenednek meg a bemutatók 
során. Az ökumenikus templomsé
ták ugyanolyan sikeresek, mint a 
belváros — kívülről — jól ismert 
épületeinek, palotáinak szépséges 
lépcsőházaiba, rejtett belső udva
raiba bepillantást nyújtó séták.

— A könyvtár munkatársai a 
helyismereti gyűjtemény anyagát 
használva alaposan felkészülnek 
ezekre a programokra. Egyre több 
az érdeklődő, sokan csatlakoznak 
menet közben is a csoporthoz — 
magyarázta Szőkefalvi-Nagy Er
zsébet. Hozzátette: így „dagadt” a 
könyvtártól induló 25 fős csoport a 
Wagner-udvarban már 40 fősre. a 
templomséta kezdetben 22 fős csa
pata az új zsinagógánál 50 fősre.

Szeged mindig szerette nagy kul
turális vállalkozásokba vágni a fej
széjét; ilyen volt az idén 80 éves sza
badtéri, és ilyen a negyedik alka
lommal befogadott operafesztivál is, 
amelynek egyre nagyobb a publici
tása, és amelyre várja a város a mű
faj kedvelőit. Solymos László alpol
gármester hangsúlyozta ezt a Buda
pesti Francia Intézetben, ahol az 
Armel-operaverseny döntője kap
csán tartottak nemrégiben tájékoz
tatót. Alapítótársként Bátyai Edi
na, a szabadtéri direktora arról be
szélt: idén helyi reklámfelületeik fel
ajánlásával is segítenek igazi feszti
válhangulatot teremteni a döntő 
idején. A házigazda Szegedi Nemze
ti Színház főigazgatója, Gyüdi Sán
dor pedig a teátrum opera iránti el
kötelezettségének Vaszy Viktorig 
visszanyúló hagyományait hangsú
lyozta.

Juronics Tamás rendezésében a 
szegedi produkcióval, Riccardo 
Zandonai operájával, a Francesca 
da Riminivel indult csütörtökön az 
idei versenysorozat döntője. Daru 
Gábor, a Duna Televízió intendánsa 
elmondta: az operafesztivál partne
reként idén is élőben közvetítik a 
díjátadó gálát október 15-én. A ha
marosan induló Duna Tv 2-es csa
torna pedig HD-sávban, fő műsor
időben adja majd le novemberben a 
versenyprodukciók felvételeit.

Újdonság, hogy idén ingyenes kí
sérőprogramok kapcsolódnak az öt 
versenyprodukcióhoz. A partner 
színházak mini koncerteken is be
mutatkoznak, Jakupcsek Gabriella 
pedig beszélgetős sorozatot indít az 
operáról — ebben olyan ismert sze
mélyiségekkel találkozhat a közön
ség, mint például Kulka János. A 
szegedi egyetemmel együttműködve 
neves külföldi szakemberek tarta
nak előadásokat a kulturális me
nedzsment európai és amerikai ku
lisszatitkairól. Erről Havas Ágnes 
az Armel-fesztivál igazgatója be

szélt, aki azt is bejelentette: merész 
vállalkozásba kezdtek azzal, hogy 
három kortárs zeneszerzőtől ren
deltek egy-egy operát. Később itt
hon is látható verseny produkció
ként 2013-ban New Yorkban mutat
ják be a rockzenészként ismert Mes
ter Tamás Originum című darabját. 
2014-ben — a következő évi Európa 
kulturális fővárosa rendezvényso
rozatra készülő Plzenben - a Kana
dában élő Csapó Gyula Phaedra cí
mű, öt felvonásos operájának ne
gyedik felvonását állítják színpad
ra, továbbá pályázatot hirdetnek 
egy új opera megírására. A feszti
válra 2015-ben világhírű komponis
tánk, Eötvös Péter Senza sangue 
(Vértelenül) című új operájának 
franciaországi ősbemutatójával te
szik fel a koronát — Alföldi Róbert 
rendezésében.

Produkciók
A szegedi nyitó produkció 

után október 8-án, szombaton 
Joseph Myslivecek Antigona 
című operáját játssza magyar
országi bemutatóként a svájci 
Théátre Bienne-Soleure társu
lata. 10-én, hétfőn Viktor Ull
mann Atlantisz császára című 
darabja következik az Opera 
Krakowska előadásában. 
12-én, szerdán Verdi Rigolet
tóját láthatja a közönség Alföl
di Róbert rendezésében a 
plzeni Josef Kajetán Tyl Szín
ház produkciójaként. Michael 
Dellaira A titkos ügynök című 
darabjának ősbemutatóját 
14-én, pénteken tartja a New 
York-i Center for Conteinpo
rary Opera társulata. A döntő 
előadásai 19 órakor kezdőd
nek a nagyszínházban, ahol 
október 15-én 20.30-tól tart
ják a díjátadó gálakoncertet.ek
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Imponáló teljesítménnyel jutottak a Bajnokok Ligája főtáblájára

Hamar összeállt a Beton

A Szeged Beton játékosai Vincze Balázs edzőre figyelnek.

Huszonnégy nap alatt ti
zenkettő tétmeccsel indí
totta az évadot a Szeged 
Beton. A Vincze Balázs irá
nyította gárdára nem lehet 
panasz, tizenegy megnyert 
mérkőzése mellett csupán 
egy döntetlen szerepel a 
mérlegén.

A férfi vízilabda OB I leg
utóbbi bronzérmese, a Sze
ged Beton július 5-én kezdte 
a felkészülést. Méghozzá 
meglehetősen csonka állo
mánnyal. Nemcsak a Kásás 
Zoltánt váltó új tréner, az 
akkor még máltai munkáját 
végző Vincze Balázs hiány
zott, hanem a játékoskeret 
fele is. Molnár Tamás és 
Kiss Csaba is a máltai baj
nokságban öregbítette a ma
gyar póló hírnevét (előbbi a 
tavalyi év után ismét arany
érmes lett, utóbbi pedig egy 
bronzmedált zsebelhetett 
be), Baksa László és Török 
Béla a sencseni Universia- 
déra készült (a kínai viada
lon 9. helyen végzett a ma
gyar főiskolai válogatott), 
az ausztrál Aaron Younger 
hazája nemzeti együttesével 
előbb a felnőtt-, majd a ju
nior-világbajnokságon sze
repelt, az új-zélandi Joseph

Kayes pedig lábműtéten 
esett át, csak augusztus má
sodik felében csatlakozott a 
kerethez.

A hiányzók ellenére a 
csapat nagyszerűen szere
pelt a Kotorban szeptember 
8-án kezdődött Bajnokok 
Ligája első selejtezőköré
ben. Legyőzte a francia

Szombaton kezdi az A csoportos szezont 
a Naturtex-SZTE-Szedeák

Cél az előrelépés
Az Atomerőmű otthonában kezdi meg a férfi kosárlab

da NB I A csoport meccseit szombaton a Natur
tex-SZTE-Szedeák együttese. Fodor Péter vezetőedző 
csapata átalakult a nyáron, de második élvonalbeli sze
zonjában így is az előrelépés a célja.

Tavaly újoncként all. he
lyen fejezte be az NB I A 
csoportos kosárlabda-baj
nokságot a Dél-Konstrukt 
SZTE-Szedeák férfiegyütte
se. A klub vezetői a nyáron 
rengeteget dolgoztak, hogy 
a csapat a megfelelő keret
tel és célokkal vághasson 
neki a következő szezon
nak, és erőfeszítéseiket si
ker koronázta: a gárda im
már új főszponzorral, a Na- 
turtex Kft. támogatásával 
Naturtex-SZTE-Szedeák 
néven szombaton 18 órától 
a paksi Atomerőmű ottho
nában kezdi meg a pontva
dászatot.

A csapat vezetőedzője 
Fodor Péter maradt, segí
tője pedig továbbra is az 
ügyvezetői posztot is betöl
tő Bonifert Domonkos lesz, 
de a játékoskeretben akad
tak változások. A csapat
kapitány, Nyilas István 
úgy döntött, 16 NB I-es 
(hét A és kilenc B csopor
tos) szezon után felhagy az 
élvonalbeli játékkal, mivel 
saját bevallása szerint napi 
egy tréninggel már nem 
tudta azt a teljesítményt 
nyújtani, amit elvárt magá
tól. Mellette a két amerikai 
légiós, Bryson McKenzie és 
Janou Rubin távozott, 
előbbi Romániában, a CSM 
Bucuresti együttesében 
folytatja, utóbbi még köze
lebb került, hiszen a Sop
ron színeiben ebben a sze
zonban is a magyar bajnok
ságban szerepel.

Érkezett a válogatottban 
is megforduló, tehetséges,

24 esztendős Farkas Attila, 
aki legutóbb éppen az 
Atomerőműben szerepelt. A 
209 centiméter magas, 105 
kilogrammos játékos 4-es és 
5-ös poszton egyaránt be
vethető, célja pedig nem le
het más, mint az eddigi epi
zódszerepei után csapata 
alapemberévé válni.

A Szedeák megtartotta 
tavalyi szerb légiósát, Ne
bojsa Dukicsot, aki meggyő
ző teljesítményt nyújtott az 
előző évadban, mellé pedig 
szerződtette honfitársát, 
Tomiszlav Ivosevet. A 21 
esztendős kosaras Dukics- 
hoz hasonlóan hazája elis
mert utánpótlás-nevelő 
egyesületében, a Sport 
Key-ben tanulta meg a 
sportág alapjait, Szegedre a 
szerb másodosztályú Vojvo- 
dinából érkezett. A 21 éves, 
3-as és 4-es poszton bevet
hető kosaras nem volt isme
retlen a Szedeáknál, tavaly 
nyáron próbajátékon vett 
részt Fodor Péter együttesé
ben, ezúttal pedig már szer
ződést is kapott. Vele min
denképpen nőtt a csapat 
taktikai repertoárja.

A felkészülés során a Na
turtex-SZTE-Szedeák fele
másan szerepelt, a sokszor 
hiányos együttes szép győ
zelmek mellett vereségeket 
is szenvedett, ám a lényeg 
nem az edzőmeccseken, ha
nem a bajnokikon mutatott 
teljesítmény lesz. Ott pedig 
a szegedi egyesület szeretne 
úgy szerepelni, hogy elő
rébb végezzen a tavalyi 11. 
helynél.

összeszokottabb, egyre ma
gabiztosabb Betonra. A cso
portmérkőzéseken rendkí
vül könnyedén szállította a 
fölényes győzelmeket, a ha
zai medencében zajló viada
lon a csapat utánpótlását 
biztosító SZVPS-t huszon
három, az OSC-t tizenkettő, 
míg a Ferencvárost tizenhá

rom 
góllal 
le
győz
ve 
masí
rozott 

a negyeddöntőbe. Az erőlte
tett menet öt nap múlva az 
újszegedi sportuszodában 
rendezett BL második selej
tezőkörrel folytatódott, 
ahol a tét nem volt más, 
mint a főtáblára, Európa 
legjobb 16 csapata közé ke
rülés. A továbbjutás reális 
célként fogalmazódhatott 
meg, de csak a legelvakul- 
tabb szegedi drukkerek bíz
tak abban, hogy az együttes 
csoportelsőként, százszáza
lékos teljesítményt nyújtva 
teljesíti a feladatát. A szerb 
bajnoki bronzérmest, a 
Crvena Zvezdát 10-4-re 
lépték le Varga Péterek, a 
Sturmmal ugyan megszen

A nemzetközi szereplés után 
minden figyelmüket már a bajnoki 
rajtra szegezték a Tisza-partiak.

Montpellier-t, a görög Pa
nathinaikoszt, a monteneg
rói Kotort, valamint az uk
rán Harkovot is, egyedül az 
olasz sztáralakulat, a Posil
lipo ellen ért el döntetlent. 
Azért is kiváló eredmény
nek minősíthető a csoport
másodikként történt to
vábbjutása, mert Molnár 
Papesz nem lehetett ott a 
csapatban, Kiss Csaba és 
Younger a selejtezőkor kez
dete előtti napon a torna 
helyszínén csatlakozott a 
kerethez, míg a nagy visza- 
térő, Lehmann István meg
sérült a viadal előtt.

A következő vizsga a ma
gyar kupában várt az egyre

vedtek, de azért az oroszo
kat is legyőzték (14—13), vi
szont a nagy durranást az 
utolsó napra hagyták: a Fi
nal Fourba kerülésre is esé
lyes horvát Rijekát is elkap
ták (10—9) egy sokáig emlé
kezetes, végtelenül izgalmas 
mérkőzésen. A 16 csapatot 
október 15-én Dubrovnik
ban négy darab négyes cso
portba sorsolják, onnan a 
kvartettek első két helye
zettje jut a negyeddöntőbe.

A nemzetközi szereplés 
után minden figyelmüket 
már a bajnoki rajtra sze
gezték a Tisza-partiak. 
Amit egyáltalán nem lehe
tett könnyűnek titulálni, 
mert ezer szurkoló előtt a 
Varga Tamással, Mitrovics
csal, Misiccsel felálló Deb
recen (a kispadján a Szeged 
korábbi trénere, Gyöngyösi 
András ül) hazai környezet
ben bárkire, még a legjob- 
bakra is veszélyes. Most is 
az volt, de a jó teljesítmé
nyük is csak arra volt elég, 
hogy megnehezítsék Juhász 
Zsolték dolgát. Nyert a Be
ton 9-7-re, mintegy igazol
va a benne bízókat, hogy 
ebben az idényben végre 
bekerülhet a bajnoki finá
léba.

Kajak-kenu: az olimpia jegyében
Már az összes szegedi kajakos, ke

nus életében az olimpia körül forog 
minden, így aztán nem véletlen, hogy 
az augusztusi, szegedi világbajnokság 
utáni holt szezonban is az edzés tölti 
ki a mindennapjaikat.

Az edzésből sosem elég. Nem lehet, 
nem szabad, nem kell abbahagyni. Az 
utóbbi vélemény egyedi, ám olyan em
ber vallja, akinek elhihetjük. Az olim
piai és világbajnok kenus, Vajda Atti
la mondja mindezt, ő ugyanis nem sze
ret a semmiből edzést elkezdeni. így 
aztán hiába viselhette meg mind fizi
kailag, mind lelkileg az augusztusi, 
szegedi világbajnokság, amelyet Cl 
1000 méteren megnyert, úgy döntött, 
az olimpiai felkészülés előőrsének te
kinti a maratoni válogatózást. A dön
tések őt igazolják: mind egyesben, 
mind párosban (társa: Fürdök Gábor)

második lett, így pedig az EDF Dé
mász-Szeged VE és a szponzorok ré
vén utazhat az október 21-én kezdődő 
szingapúri maratoni vb-re. Oda, ahol 
egy átszállás alkalmával eddig csak a 
repteret láthatta.

Fürdőkön és Vajdán kívül még két 
kajakos vívta ki a vb-indulást: Petro
vics Máté lekopírozta Vajdát, hiszen 
egyesben és párosban is másodikként 
ért célba a győri Mosoni-Dunán ren
dezett válogatón. Nemcsak őket érde
mes kiemelni, hanem azt a Börcsök 
Balázst, aki szinte egyedül dolgozta 
végig a felkészülést, nemsokára két
gyermekes családapa lesz, mellette ál
latorvosként dolgozik. A Petrovics 
párjaként elért ezüstérem révén vi
szont készülhet a vb-re.

Es ha már Vajda kapcsán az olim
piát említettük: a kenuson kívül 
Douchev-Janics Natasa is jó eséllyel

pályázik a londoni indulásra. A há
romszoros olimpiai első szeptember 
második napján egy kislánynak 
adott életet - neve Milana —, majd 
elkezdte az edzéseket, október 
10-én pedig bulgáriai edzőtáborba 
vonul. Csak rajta múlik, a 2012-es 
válogatókon kivívja-e az olimpiai 
részvételt. Es ahogy ismerjük, rajta 
nem fog múlni.

Két további szegedi versenyző, a ke
nus Horváth Gábor és a kajakos Sík 
Márton speciális helyzetben van: ne
kik is áll még a zászló, azaz ott lehet
nek a londoni ötkarikás játékokon, de 
előbb még a jövő májusi, európai pót
kvalifikációs viadalra ki kell jutniuk, 
majd ott olyan eredményt kell elérni
ük, amely indulást ér. Az ő helyzetük 
nagyságrendekkel nehezebb, mint 
Vajdáé vagy Douchev-Janicsé, de nem 
megoldhatatlan.

Lendületben a csapat.

Hírek a városról, a polgármesterről még:
www.szeged.hu;www.szegedvaros.hu;
Q a Facebookon: Dr.Botka László
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